

## Memperbaiki Rang Undang-undang Kualiti Alam Sekitar (Pindaan) 2023

Greenpeace Malaysia menggesa pembaharuan undang-undang tambahan untuk mengurangkan kebimbangan dan kesusahan yang disebabkan oleh bencana iklim sempena Hari Hak Asasi Manusia

**Kuala Lumpur, Malaysia** - Sempena Hari Hak Asasi Manusia, Greenpeace Malaysia bekerjasama dengan Oscar Lee daripada co2\_ karbondioksida untuk mencipta karya seni mural yang menegaskan pendiriannya menyokong akses sama rata kepada persekitaran yang bersih, selamat, sihat, dan mampan untuk semua warganegara Malaysia. Terletak di Jalan Petaling, mural itu mewakili hubungan antara kesihatan dan hak asasi manusia kepada persekitaran yang bersih dengan gambaran potensi bahaya bernafas dalam pencemaran udara dan jerebu pada generasi akan datang kita kerana hari kecemasan jerebu boleh membawa maut seperti merokok 23 rokok dalam satu hari.



Pada 16 November 2023, Rang Undang-undang Kualiti Alam Sekitar (Pindaan) 2023 telah diperkenalkan secara rasmi oleh Dewan Rakyat. Undang-undang yang dicadangkan baru-baru ini mempunyai kepentingan kerana ia memastikan pemeliharaan hak asasi manusia kita dan melindungi rakyat Malaysia daripada kesan buruk alam sekitar yang disebabkan oleh aktiviti manusia. Walau bagaimanapun, rang undang-undang itu mempunyai persamaan yang ketara berbanding tahun 2022, terutamanya dalam matlamat utama untuk meningkatkan hukuman berat bagi pelanggaran Akta Kualiti Alam Sekitar 1974.



Rang undang-undang ini juga memperkenalkan jawatan Ketua Pengarah Kualiti Alam Sekitar, yang akan bertanggungjawab untuk menyelia dan menyelaras semua usaha berkaitan pembuangan sisa ke alam sekitar. Tanggungjawab beliau merangkumi pengurusan pencemaran dan usaha yang bertujuan untuk meningkatkan kualiti alam sekitar.

**Greenpeace Malaysia Juru Kempen Alam Sekitar Bersih AnnJil Chong berkata:**

“Kami akan terus menuntut pengiktirafan alam sekitar yang bersih sebagai hak asasi manusia. Setiap individu, tanpa mengira latar belakang mereka, berhak mendapat masa depan yang adil dan mampan. Kekurangan laporan tahunan mengenai banjir yang melanda semakin meningkat, menyebabkan kebimbangan dan kegelisahan dalam kalangan penduduk Malaysia, berhubung dengan perlindungan hak asasi manusia dalam isu alam sekitar. Oleh itu, keperluan untuk menyiasat faktor-faktor yang berpotensi seperti perubahan iklim, gelombang haba dan banjir yang boleh membawa maut, pencemaran plastik, kekurangan dalam sistem perparitan, dan kaedah pelupusan sisa. Sebagai rakyat Malaysia, kita mempunyai hak untuk memahami punca di sebalik kejadian ini dan mengambil bahagian secara aktif dalam usaha yang bertujuan untuk mengurangkan dan menghalangnya daripada terus berulang.”

Greenpeace Malaysia menggesa penilaian menyeluruh terhadap pelbagai aspek untuk melindungi hak asasi manusia kita di peringkat awal dalam meneliti perundangan yang dicadangkan:

**1. Sekadar menumpukan perhatian kepada penalti adalah tidak memadai**

Adalah disyorkan bahawa kerajaan memasukkan pengubahsuaian untuk meningkatkan kriteria mencegah dan memantau pencemaran alam sekitar dalam Rang Undang-undang Kualiti Alam Sekitar (Pindaan) 2023. Kerajaan disyorkan agar memasukkan pindaan untuk mengukuhkan piawaian untuk mencegah dan memantau pencemaran alam sekitar. Perubahan ini bertujuan untuk mewujudkan rangka kerja yang lebih teguh untuk mengawal selia dan memantau industri, perniagaan dan individu secara berkesan dalam usaha untuk mengurangkan pencemaran dan menggalakkan amalan mampan dan tindakan iklim yang akhirnya mencapai objektif rang undang-undang.

**2. Pengukuhan garis panduan Penilaian Impak Alam Sekitar (EIA)**

Garis panduan EIA harus dipertingkatkan untuk memastikan ia boleh dikuatkuasakan, adil, telus, dan melibatkan orang awam. Kini, amalan garis panduan EIA melibatkan pemaju swasta mengupah perunding untuk menjalankan EIA bagi projek mereka dan menyediakan laporan penilaian. Telah diperhatikan bahawa majoriti laporan ini cenderung untuk menutup kesalahan dan memihak kepada pemaju yang membayar mereka. Untuk memastikan keadilan dan menghapuskan potensi berat sebelah, kami amat mengesyorkan perkara berikut:

- Tanggungjawab untuk mengambil perunding untuk menjalankan EIA harus terletak pada Jabatan Alam Sekitar (DoE), bukan pemaju.
- Sebaliknya, pemaju mesti menanggung kos yang berkaitan dengan perkhidmatan perundingan ini.
- Meningkatkan ketelusan dan menjadikan proses EIA boleh diakses oleh orang awam, NGO alam sekitar, kumpulan berkepentingan, dan wakil rakyat.
- Ubah suai kaedah paparan awam untuk memupuk peningkatan penglibatan orang awam dan penyertaan yang lebih besar daripada pihak berkepentingan.

**3. Penggabungan prinsip Ekonomi Kitaran, Tanggungjawab Pengeluar Lanjutan, dan Hierarki Sifar Sisa ke dalam rangka kerja dasar**

Rangka kerja dasar harus direka bentuk untuk menggabungkan prinsip ekonomi kitaran (CE), tanggungjawab



pengeluar lanjutan (EPR), dan hierarki sisa sifar (ZWH) ke dalam langkah kawalan pencemaran. Contohnya, pada masa ini, pengurusan sisa elektronik isi rumah bergantung terutamanya pada inisiatif sukarela, tanpa garis panduan terkawal. Ketiadaan penyeragaman ini menimbulkan kesukaran dalam menjejak, memulih dan mengira kadar pemulihan bahan dengan tepat.

Sisa elektronik, yang terdiri daripada pelbagai komponen seperti bateri, suis merkuri, dan kaca tiub sinar katod, menimbulkan bahaya yang besar kepada alam sekitar dan kesihatan akibat daripada kemasukan bahan berbahaya seperti kadmium, plumbum, dan merkuri. Oleh itu, adalah mustahak bagi pihak berkuasa untuk mengambil tindakan yang sewajarnya bagi menangani isu ini:

- Peluasan skop e-waste untuk memasukkan rangkaian peranti elektronik (seperti yang diklasifikasikan oleh EU), objektifnya adalah untuk mendidik dan memberi inspirasi kepada pengguna mengenai elektronik yang sesuai untuk kitar semula.
- Penerimaan konsep CE dan mengiktiraf kehadiran bahan mentah tidak boleh diperbaharui dalam e-waste sebagai 'sumber bahan mentah sekunder'.
- Penggunaan Program ERP untuk menggalakkan pengeluar dan pengimport barangan elektronik bersama-sama memikul tanggungjawab mengumpul dan membaiki barangan ini.
- Pengenalan ZWH dalam inisiatif seperti reka bentuk produk yang inovatif untuk meminimumkan penajaan e-sisa, mempromosikan pilihan untuk membaiki dan penggunaan semula untuk memanjangkan kitaran hayat produk, dan melaksanakan proses kitar semula yang cekap untuk mendapatkan semula bahan berharga daripada elektronik yang dibuang.

#### **4. Menubuhkan dana untuk menyokong kemajuan tadbir urus alam sekitar yang berkesan**

Dana yang diperoleh daripada penalti yang dikenakan untuk kesalahan alam sekitar harus diperuntukkan untuk pemuliharaan, pemulihan, atau penambahbaikan alam sekitar. Satu kaedah yang berkesan untuk menggalakkan setiap negeri memenuhi tanggungjawab alam sekitar mereka adalah dengan menawarkan insentif motivasi. Dengan memasukkan penunjuk prestasi alam sekitar yang diiktiraf di peringkat antarabangsa ke dalam dana, pihak berkuasa boleh membandingkan prestasi mereka dengan penanda aras negeri atau tempoh masa sebelumnya. Menilai penunjuk ini secara berkala membolehkan pihak berkuasa menambah baik amalan mereka secara berterusan dan memastikan ia berada di landasan yang betul untuk mencapai objektif. Ini membantu dalam meningkatkan tadbir urus alam sekitar di peringkat negeri dan negara.

-TAMAT-